
 

Foreningen af Officerer udenfor aktiv Tjeneste 

  

 

     
 

 MEDDELELSER 

Nr. 251                   SEPTEMBER-OKTOBER                        2023 
 

 
Billede fra det årlige stævne Fly-in Blokhus, hvor mange af Nordjyske Kreds’ medlemmer deltager 



Side - 2 - af 28  
  

 

Landsledelse og kontaktpersoner – praktiske oplysninger om MEDDELELSER 

Emne INDHOLD 
2 

Side 

Meddelelser fra kredsene:  

Københavns Kreds 3 

Midt- og Vestsjællands Kreds 14 

Fyns Kreds 18 

Nordjyske Kreds 21 

Epilog 27 

Nyttige links 27 

Indlevering af artikler og Overblik – FOUAT’s kalender 28 

 

Landsformand: 

Generalmajor Jens Erik Frandsen 

Dr. Tværgade 42, 6.th., 1302 København K. 

Mob.: 2124 9884 

E-mail: rytfra@hotmail.com 

Næstformand: 

Oberst Erling B. Flebbe 

Amagerfælledvej 30, st.th., 2300 København S. 

Mob.: 2078 2624 

E-mail: foreningen.fouat@gmail.com 

Forretningsfører: 

Orlogskaptajn Erik Dreyer-Andersen 

Klosterlunden 33 B, 4700 Næstved. 

Mob.: 2078 0331 

E-mail: dreyer-andersen@webspeed.dk 

Redaktør: 

Kaptajn Bjarne Skov Jensen 

Bækmosen 1 A, 2670 Greve 

Mob.: 4030 8528 

E-mail: skov-jensen@mail. dk 

Web-redaktør: 

Major Jørgen Houlberg Nielsen 

E-mail: jorgenhnielsen@gmail.com 
 
 
 

Skydeudvalgsformand: 
Holger Janns 
Gammelgårdsvej 7 
4242 Boeslunde 
Mob.: 2943 9159 
E-mail: h.janns42@gmail.com 

FOUAT CVR-nummer:  

36681837 

Hjemmeside: 

https://wp.fouat.dk/ 
  

Formål: At formidle oplysninger til medlemmerne om kredsenes aktiviteter samt – når pladsen tillader det 
– at optage indlæg fra medlemmerne.  
Tid: MEDDELELSER udgives medio februar, april, juni, august, oktober og december. For indlæg er fristen 
for indsendelse til redaktionen den 1. i hver udgivelsesmåned. 
Bidrag: Bidrag optages på bidragsyderens ansvar. Eftertryk er kun tilladt med Formandskabets, 
henholdsvis pågældende kredsformands tilladelse. Input til bladet sendes i Word-format pr. e-mail til 
redaktionen. Ønskes indlæg illustreret med billeder, bedes oplysning medsendt om, hvem ophavsretten 
tilhører.  
Registrering: ISSN 2445-5091. 

 

 

 

FORMANDSKAB  

KONTAKTPERSONER M.M. 

OM MEDDELELSER 

mailto:rytfra@hotmail.com
mailto:foreningen.fouat@gmail.com
mailto:dreyer-andersen@webspeed.dk
mailto:jorgenhnielsen@gmail.com
mailto:h.janns42@gmail.com
https://wp.fouat.dk/


Side - 3 - af 28  
  

 

KØBENHAVNS KREDS 

Formand: Oberst Erling B. Flebbe, Amagerfælledvej 30, st. th., 2300 København S.  2078 2624 -     
foreningen.fouat@gmail.com – Tilmelding: tilmelding.fouat.kbh.kreds@gmail.com  
Logistik: Premierløjtnant Per Brix-Knudsen, Eskemosegårds Allé 42, 3460 Birkerød  4976 1217 – 
 : brix.knudsen@mail.dk   
Kasserer: Major Bo Haugaard, Østerbrogade 56D, 3. sal, 2100 København Ø. 
 5015 0390 -  freefly@godmail.dk,    
Bank: Reg.nr. 1551 Konto nr. 1127 7322.                   
Skydeudvalgsformand: Jens Bartholdy Norrby, jens.b.norrby@gmail.com 

 


Foredragsrække 2023-I 

 

Norsk forsvars udfordringer 

Torsdag den 23. marts holdt den norske oberst Stein Westlye Johannessen, 

forsvarsattaché ved den norske ambassade i København og Haag, et foredrag om de 

sikkerhedsmæssige udfordringer, norsk forsvar har ved Svalbard og i Nordnorge samt 

nærområderne for de arktiske lande som konsekvens af Ruslands mere konfrontatoriske 

tiltag mod NATO og de vestlige lande.  

 

 
Oberst Sten Westlye Johannessen 

 

Obersten indledte med at forklare, at inden for norsk forsvar søger man at 

holde fokus på en række kerneområder. For det første vil man styrke det nationale forsvar, 

i første række ved at sikre sig, at norsk forsvar bliver i stand til stedse at holde overblik 

over, hvad landets sikkerhedsmæssige situation reelt er og at bevare evnen til at 

gennemføre daglige operationer. Endvidere arbejder man på en mere effektiv og hurtigere 

beredskabsopbygning samt at styrke forsvarets kampevne samtidig med, at man ønsker at 

forbedre dets evne til at overleve i krise- og krigssituationer. Norsk forsvar arbejder også 

på at forbedre evnen til at modtage allierede forstærkninger. Endvidere ønsker man at 

mailto:foreningen.fouat@gmail
mailto:tilmelding.fouat.kbh.kreds@gmail
mailto:brix.knudsen@mail
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lægge op til allieret tilstedeværelse i Norge samt at skabe den fornødne planlægning, der 

skal til for, at dette kan gennemføres fremover. Endelig forudser man fælles øvelser samt 

egentlige operationer med allierede tropper. Norsk forsvar vil bidrage til styrkelse af 

NATOs kollektive forsvar og agter at medvirke til forbedring af NATOs krisehåndtering.  

Norsk forsvar vil også videreudvikle det norske totalforsvarskoncept gennem 

øget samarbejde mellem militære og civile norske myndigheder samt norsk industri.  

Oberst Johannessen forklarede om Svalbard, at området omfatter Spitzbergen 

samt en række andre øer. De udgør tilsammen et areal på ca. 62.000 km2. Området er 

traktatmæssigt underlagt en international overenskomst, der daterer sig tilbage til 1920. 

Traktaten blev indgået mellem en lang række lande, herunder naturligvis Norge, men 

blandt andet også Danmark, Sverige og USA. Senere også Sovjetunionen. Formålet med 

traktaten var at stadfæste, at Norge har fuld og uindskrænket højhedsret over øgruppen. 

Svalbardtraktatens artikel 1 fastslår:”The High Contracting Parties undertake to recognize, 

subject to the stipulations of the present Treaty, the full and absolute sovereignty of 

Norway over the Archipelago of Spitsbergen […]”. Traktaten indeholder også visse 

begrænsninger for norsk suverænitetsudøvelse. I traktaten finder vi flere bestemmelser 

med ordlyd om ligebehandling, beskatning og militære aktiviteter. Borgere og 

virksomheder fra alle lande, der har underskrevet traktaten, skal sikres samme behandling 

som norske borgere og virksomheder. Ifølge traktatens artikel 2 har traktatlandenes skibe 

og borgere blandt andet lige ret til at fiske og foretage fangster. Artikel 3 sikrer lige ret til 

adgang og ophold samt til at drive maritime, industrielle, minedrift og kommercielle 

aktiviteter. Alle operationer er underlagt love og regler vedtaget og håndhævet af de 

norske myndigheder. Ingen bør derfor behandles forskelligt på grundlag af nationalitet.  

Sovjetunionen og senere Rusland har udnyttet dette ved at drive ikke rentabel kulminedrift 

på Spitzbergen. Det blev pointeret, at Svalbard ikke er en demilitariseret zone. I henhold 

til traktatens artikel 9 er Norge forpligtet til ikke at etablere eller tillade etablering af nogen 

"flådebase" eller "befæstning" i traktatområdet. Andre militære aktiviteter end den, der 

er nævnt i artikel 9, er dog ikke forbudt: Svalbard er derfor ikke et "demilitariseret" område 

i international, juridisk forstand. For så vidt angår militær anvendelse gælder dog norsk 

suverænitet, således at kun Norge må anvende Svalbard til andre militære aktiviteter end 

de i § 9 nævnte.   

Nu om stunder er det ikke uden problemer. Det er en kendt sag, at Putin for 

ikke så længe siden fremlagde russiske ønsker om overhøjhed over netop arktiske 

territorier. Det bemærkes her, at der er eksperter, der mener, at der ligger betragtelige 

olie- og gasreserver i undergrunden deroppe. Et anerkendt skøn er, at det drejer sig om 

hen imod 20 % af de kendte reserver på jordkloden. Rusland er berettiget til at få tilkendt 

retten til store områder i Polarhavets undergrund alene af den grund, at hele Sibiriens kyst 
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grænser op til det. Men også Kina, der ikke har nogen formel adkomst til omhandlede 

havområder og dermed de derværende ressourcer, har meldt sig på banen. Kina har 

nedlagt påstand om kinesisk ret til nogle af havbundsområderne. Ambitionen for 

kinesernes vedkommende er, at de allerede i 2030 ser sig som en ”Arktisk nation.” 

 

 
Norges maritime grænser 

 

Der blev peget på, at Svalbard kan være en vigtig brik i forsvaret mod Russiske 

søstridskræfters indtrængen i Nordatlanten. Det er evident, at ved at lukke passagerne 

mellem Svalbard-Bjørnø og Bjørnø-Nordnorge kan der reelt lukkes af for russisk passage 

fra den vigtige flådebase i Murmansk ud i Atlanten. 

Oberst Johannessen kom kort ind på det specielle forhold, der gælder for den 

norske forsvarschef. Ud over at være chef for det samlede norske forsvar, har han et 

direkte ansvar for at sikre, at det norske forsvar bliver udviklet i overensstemmelse med 

de direktiver, forsvarsministeren og dermed regeringen har vedtaget. Men forsvarschefen 

har en slags direkte adgang til såvel regering som Stortinget i og med, at han har til opgave 

at rådgive begge om forsvarsmæssige anliggender. Endvidere deltager han i Stortingets 

høringer, hvor talen er om Forsvaret. Endelig så har den norske forsvarschef til opgave af 

egen drift at informere Stortinget om Forsvarets tilstand og dets udvikling. Det forholder 

sig endvidere således, at når de norske politikerne i Stortinget hvert fjerde år giver sig i kast 



Side - 6 - af 28  
  

med at udforme en ny langtidsplan, der i det store og hele svarer til et dansk forsvarsforlig, 

så pålægger regeringen den norske forsvarschef at udarbejde et papir, hvori han giver sine 

råd om landets militære forhold. Det dokument bliver offentliggjort, og ved den lejlighed 

er det forsvarschefen, der forklarer den norske befolkning, hvordan han ser den 

sikkerhedspolitiske situation. I forlængelse heraf giver han en udmelding om, hvad han 

mener, der er behov for at gøre for at indrette Forsvaret i overensstemmelse hermed.  

I netop den forbindelse blev der på aftenen for foredraget spurgt, om Finlands 

eventuelle optagelse i NATO ville få nogen afgørende betydning for norsk forsvar 1  og 

dermed forsvarschefens udmelding til Stortinget. Oberst Johannessen mente, at Finlands 

tilgang til NATO ikke ville få nogen væsentlig betydning for, hvordan man i Norge ser sit 

eget lands situation rent forsvarsmæssigt. Og han følte sig sikker på, at det ikke ville få 

indflydelse på forsvarschefens anbefalinger til regeringen. Han bemærkede dog, at det vil 

få stor betydning for, hvordan de nordiske lande vil forsvare det udvidede NATO-område, 

herunder operationelt samarbejde, træning og øvelser. 

Omkring hændelsen ved Bornholm og sprængningen af Nordstream 2 

gasrørledningen i september 2022 kunne obersten berette, at man i den norske del af 

kontinentalsoklen ude i Nordatlanten har kunnet observere bekymrende russiske 

aktiviteter. Det er sådan, at man er i stand til nøje at monitere og kortlægge alle de 

bevægelser, de russiske såkaldte videnskabelige fartøjer foretager sig. Det viser sig, at det 

bevægelsesmønster, disse skibe gennemfører, stemmer ret nøje overens med det 

ledningsnet af gas- og olierørledninger, som norske firmaer og den norske stat har lagt ned 

i havbunden i området. Som oberst Johannessen ser det, er der ikke skygge af tvivl om, at 

der i det stykke er tale forberedelser til et muligt senere angreb på vital norsk infrastruktur.  

Oberst Johannessen nævnte, at det ikke kun er gas- og olierørledninger, som 

kan blive udsat for sabotage og dermed afbrydelse. Også forbindelser via internettet og 

andre kabelførte elektronisk kommunikation kan sættes ud af spillet. Han nævnte i den 

forbindelse, at kommunikationskablet mellem Norge og Svalbard har været afbrudt uden, 

at man med sikkerhed har kunnet konstatere, om der har været tale om egentlige 

handlinger rettet mod Norge. 

I relation til NATO mente obersten, at der på det sømilitære område vil komme 

til at ske mange ting i tiden fremover. Det gælder såvel doktrinært, strategisk som et 

hovedeftersyn af NATOs kommandostruktur. Obersten mente, at med Finland inde og 

senere måske også Sverige, må der være grundlag for at kigge nærmere på netop 

kommandostrukturen. Norge har som bekendt en meget lang kystlinje og menes at være 

en vigtig brik i forstærkninger til Sverige og Finland. Han pegede på, at der i løbet af 2024 

 
1 Foredraget var den 23. marts og Finlands optagelse i NATO skete den 4. april 2023.  
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er planlagt en række væsentlige sømilitære øvelser i NATO-regi, hvoraf der ses at være en 

del, som vil blive rettet mod norske farvande.  

Der var 44 medlemmer af Københavns Kreds, som overværede dette 

interessante foredrag om de militære forhold i Norge. Endvidere var der to af oberstens 

attachékolleger, som benyttede lejligheden til at komme med på en lytter. 
Erling Flebbe 

 


 

Ekskursion til Beredskabsstyrelsen Hovedstaden i Hedehusene. 

Det var Københavns Kreds´ mangeårige medlem, premierløjtnant Ove Nordly, 

som for snart 2 år siden bragte i forslag, at kredsen efter hans opfattelse med fordel kunne 

bruge årets ekskursion på en tur til Hedehusene. Der har den del af Beredskabsstyrelsens 

organisation til huse, der dækker bl.a. Hovedstaden. Beredskabscentret er organisatorisk 

underlagt Forsvarsministeriets Beredskabsstyrelse.  

Tovholder på arrangementet var seniorsergent Peter Tranberg. Der var 28 

kredsmedlemmer, der benyttede sig af lejligheden og dermed fik sig en rigtig fin oplevelse. 

Rent vejrmæssigt var der onsdag den 7. juni tale om en sommerdag med blå himmel og 

høj solskin, omend udendørs lufttemperaturen var behersket.  

 
Oberst Erling Flebbe og brigadechef Michael Brøndel 

 

Vi blev modtaget af brigadechef Michael Boesgaard Brøndel, der er chef for 

Beredskabsstyrelsen Hovedstaden. Efter at have inviteret på en god kop kaffe med kage til 

gav han små tre kvarters briefing, hvor han indførte os i forhistorien, organisation mv. I det 
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historiske tilbageblik fik vi forklaring om, at tiltagene omkring opstilling af et civilt 

beredskab havde sine rødder sidst i 1930’erne, hvor man frygtede for følgerne af en 

eventuel krig i Europa. Det civile beredskab blev sidst i 1940’erne reorganiseret og opstillet 

som det, mange kender under betegnelsen Civilforsvaret. Den organisation med 

civilforsvarskolonner rundt om i landet havde sin forbliven under hele den kolde krig. Men 

det system blev – som så meget andet efter Murens fald i 1989 – udsat for indhøstning af 

fredsdividenden. Så i lighed med Forsvaret blev Civilforsvaret i 1993 omstruktureret til en 

kraftigt beskåret organisation, fra da af kaldet Beredskabsstyrelsen efter vedtagelse af 

beredskabsloven. Organisationen blev først senere i 2004 ressortoverført til 

Forsvarsministeriet fra Indenrigsministeriet.  

Der er i dag seks beredskabscentre rundt omkring i landet. Der er ét i Allinge 

på Bornholm, ét i Næstved, ét i Haderslev, ét i Herning, ét i Thisted og ét i Hedehusene. 

Beredskabsstyrelsen Hovedstaden adskiller sig fra de øvrige fem operative centre ved, at man 

ikke gennemfører uddannelse af værnepligtige, men alene baserer sig på statslige frivillige. 

Beredskabscenteret i Hedehusene blev overtaget af Beredskabsstyrelsen i 2005; det 

var tidligere tilknyttet det fælleskommunale Beredskab for Storkøbenhavn.  

De værnepligtige, som Beredskabsstyrelse indkalder, gennemgår en 9 måneders 

tjeneste, hvor de bliver uddannet til beredskabsspecialister og kan efter endt uddannelse 

indgå i det statslige redningsberedskab. 

Beredskabsstyrelsens officerer og sergenter bliver uddannet i et tæt samarbejde med 

Forsvarsakademiet. For ikke så mange år siden blev nye officerer uddannet sammen med 

kadetter på Flyvevåbnets Officersskole. Uddannelserne sker på tilsvarende måde som 

uddannelserne for de tre værns vedkommende. 

Det er kendt, at Forsvaret i visse situationer træder til og støtter Politiet. Det samme 

gør sig gældende for Beredskabsstyrelsen, idet man yder støtte til Politiet og andre 

statsinstitutioner. Dette sker i stigende omfang, blev det oplyst.  

Det er ikke fordi Beredskabsstyrelsen rent personalemæssigt er et voldsomt stort 

foretagende, oplyste brigadechefen. Faktisk udgør det samlede antal årsværk for de 

fastansattes vedkommende blot ca. 490 årsværk. 

Brigadechef Michael Brøndel fortalte endvidere, at han selv, der snart står foran 

pensionering, har haft mange gode og interessante oplevelser gennem sin lange karriere i 

Beredskabsstyrelsen. Han har blandt andet adskillige gange været udsendt til opgaver i 
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mange af verdens brændpunkter og katastrofeområder og i flere forskellige lande. Han har 

også i en periode været tilknyttet FN i Genève som katastrofeekspert inden for sit felt. 

Efter den generelle introduktion var der frokost. Den var dækket op i 

Beredskabsstyrelse Hovedstadens kantine, hvor der blev disket op med rigtig lækkert 

smørrebrød.  

Efter frokost var der rundvisning. Vi blev delt op i to hold, der blev sendt rundt på en 

række stationer på området i Hedehusene. Der fik vi forklaring om det meste af alt det 

udstyr, som Beredskabsstyrelsen Hovedstaden ligger inde med. I enkelte tilfælde blev 

udstyret også demonstreret. På papiret ligger Beredskabsstyrelse Hovedstaden inde med 

et mobilt hospital. Men mens besøget stod på, var hospitalsudstyret doneret til Ukraine. 

Man er så i den forbindelse i færd med at få erstatningsmateriel indkøbt, hvortil der så blev 

bemærket, at det ikke var usandsynligt, at det bliver sendt samme vej, når det til sin tid er 

klar til brug! 

De meget store brandslukningskøretøjer blev fremvist sammen med en del af 

det specialudstyr, de er udrustet med.  

Der blev også vist droner. Det er ikke så mange år siden, at man i 

Beredskabsstyrelsen begyndte med at gøre brug af dem. Man er særdeles tilfredse med 

netop dronerne. Det er man, fordi man ved brug af dem, har nemmere ved at danne sig et 

overblik over en kritisk situation end ellers. Det kan være opgaver, hvor man gerne hurtigt 

vil have et samlet indtryk af eksempelvis en større brand, et katastrofeområde, et 

oversvømmet område eller tilsvarende. 

 
Præsentation af droneudstyr 
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Dronerne kan, hvor behov opstår, udrustes med termiske instrumenter. Noget 

sådant kan især ved brande medvirke til, at man får en god føling med, hvor kernen er i 

selve branden. På den måde kan man både hurtigere og bedre få fokuseret sin indsats og 

dermed få slukket en brand mere effektivt end førhen.  

I Hedehusene har man en stor bygning, der indeholder en særlig facilitet – en 

brandhal. I den har man mulighed for at give brandfolk og røgdykkere realistisk træning i 

vanskelige opgaver. Bygningen er i virkeligheden en indkapsling af et træningsområde, 

hvor man i forbindelse med uddannelse af frivillige og brandmænd i øvrigt kan øve 

indsættelse i røgfyldte og mørke rum. Der kan man lære at bekæmpe brande, og man kan 

lære at redde nødstedte personer ud fra brændende eller røgfyldte lokaler. Bygningen er 

særegen derved, at den i miljømæssig henseende er at regne som en ren facilitet. Selvom 

der bliver anstiftet brand, og der dannes røg under øvelserne inde i bygningen, så slipper 

der ingen skadelige partikler ud, hverken i luften eller i det vand, der bruges til 

brandslukningen. 

Vi blev orienteret om, at Beredskabsstyrelsen Hovedstaden opretholder et 

døgnbemandet udrykningsberedskab. Det består af to mand, der som supplement har 

mulighed for at tilkalde frivillige. Centret assisterer redningsberedskabet, politiet og andre 

myndigheder i tilfælde af bl.a. brand, redningsopgaver, katastrofer (oversvømmelser, større 

ulykker m.v.) og miljøopgaver, hvor luften eller vandet bliver forurenet.  

En anden aktivitet ved Beredskabsstyrelsen Hovedstaden er, at man uddanner nye 

frivillige til beredskabstjenesten samtidig med, at man gennemfører vedligeholdende 

uddannelse af ca. 250 beredskabsfrivillige om året. Det, de frivillige får genopfrisket deres 

uddannelser i, er brandslukning, afhjælpning af miljøskader, redningsopgaver, løsning af 

logistiske opgaver, kommunikationsopgaver og førstehjælp. 

Eftermiddagen sluttedes af med en kort samlet spørgerunde. Brigadechef Michael 

Brøndel takkede for den store interesse Københavns Kreds’ medlemmer havde udvist. Der 

havde været mange spørgsmål undervejs, som Beredskabsstyrelses personale havde være 

glade for at besvare. 

 Se hele besøgsprogrammet på FOUATs hjemmeside under Artikler og Nyheder. 

Erling Flebbe 
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Foredragsrække 2023-II 

Foredrag afholdes tentativt på de annoncerede datoer kl. 19:00. Stedet for 

foredraget er i Gamle Varmecentral – se dog vedrørende den 16. november nedenfor. Der 

vil være et efterfølgende traktement i Hestestalden til en kuvertpris á kr. 180. Det 

bemærkes her, at Københavns Kreds fra 2013 indtil første halvår 2023 har kunnet 

bibeholde en kuvertpris på kr. 150, altså i mere end 10 år. Men den pris dækker ikke 

længere omkostningerne, derfor prisstigningen. Ønsker man kun at overvære selve 

foredraget, skal man erlægge kr. 30. I god tid før foredraget vil kredsformanden sende 

opkald ud. Men ellers bedes tilmelding venligst foretaget enten på de fremlagte 

tilmeldingslister eller til formanden i god tid og senest tirsdagen ugen forud kl. 12:00.  

Gæster er velkomne, dog tilmeldt og ledsaget af medlemmer. 

I Nordre Magasin forefindes garderobe ved kantineindgangen til Hestestalden 

henholdsvis på 1. etage. Det bemærkes, at alle yderdøre til Kastellets bygninger er aflåste 

efter normal arbejdstids ophør, hvorfor medlemmerne – for at få adgang til Nordre 

Magasin – skal ringe på ved porten på den til formålet opstillede dørklokke. Norgesporten 

er åben for indpassage indtil kl. 20:00; herefter vil al ind- og udpassage til/fra Kastellet ske 

gennem Kongeporten. 

Landsledelsen er konstant på udkig efter relevante grupperinger, hvor FOUAT 

ville kunne hverve nye medlemmer. Sidste fremstød i den henseende er kontakt til 

Centralforeningen af Stampersonel (CS). I det stykke er det lykkedes at få formanden, 

Jesper Korsgaard Hansen, i tale. Københavns Kreds benyttede den lejlighed til at invitere 

samme formand ind og holde foredrag for os om, hvordan CS ser Forsvarets udvikling i de 

kommende år. Sandheden er, at CS ingen form for aktiviteter har for deres afgåede 

medlemmer. Derfor burde det, FOUAT holder på med, kunne interessere nogle af CS’ 

medlemmer. Jesper Korsgaard Hansen møder op i Kastellet og foredrager torsdag den 12. 

oktober 2023. 

Endnu kan vi desværre ikke se en ende på krigen i Ukraine. Det er ikke 

betryggende for os at stå på sidelinjen og betragte Ukraine slå fra sig mod det kæmpestore, 

dæmoniske Rusland. Det kommer formentlig til at gå, som lektor, oberstløjtnant(R), Claus 

Mathiesen spåede, da han holdt foredrag for os den 9. marts i år om netop denne krig. Da 

lod han forstå, at det ville undre ham rigtig meget, hvis krigen bliver afsluttet, uden at 

Ukraine kommer til at afstå land til Rusland.  

De af os, der følger med i netop krigen i Ukraine, oplever en anvendelse af 

droner i et omfang, som ikke hidtil er set. For at forstå dette fænomen bedre, har 

Københavns Kreds fået et tilsagn fra kaptajn Rasmus Ross fra Forsvarsakademiet. Han er 

ekspert på området og vil torsdag den 26. oktober 2023 sætte os ind i de operative 

aspekter i disse aktiviteter både på russisk og ukrainsk side. 
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Så vidt så godt. Dette nummer af MEDDELELSER dækker september og oktober 

i år. Men hvad er så udsigterne for november? I den henseende har vi snøren ude to steder. 

Dels kunne vi rigtig godt tænke os at få en repræsentant fra den herværende 

svenske ambassade til at møde op og give os indsigt i, hvad det svenske forsvar forventer 

af et NATO-medlemskab. Og omvendt at få rede på, hvordan svenskerne mener, at deres 

indtræden i organisationen vil gavne NATO. Endnu har vi ikke nogen bindende aftale med 

ambassaden, så tiden vil vise, hvad der sker. Datoen for dette foredrag er torsdag den 16. 

november; bemærk der er et tre ugers spring fra foredraget i oktober. Årsagen til det er, 

at vores sædvanlige foredragslokale, Gamle Varmecentral, er optaget i forbindelse med 

øvelsesvirksomhed. Foredraget den 16. november bliver derfor henlagt til Parolesalen i 

Generalstok i Kastellet. Parolesalen ligger på 2. sal i Generalstok. Det betyder desværre, at 

de af vore medlemmer, som er gangbesværede, ikke kan deltage den aften. Det beklager 

vi, men vi havde intet andet valg. I øvrigt er der en risiko for, at samme arrangement kan 

gå hen og blive aflyst med kort varsel. Grunden til at det kan ske er, at Parolesalen kan 

blive inddraget i forbindelse med mødeaktivitet på højt niveau. Vi er alle bekendt med, at 

der er forligsforhandlinger i gang, hvilket betyder, at forligspartierne kan få behov for at 

mødes i netop Parolesalen. 

Dels hører vi en del i pressen om, at Forsvaret mangler materiel. Vi hører også 

om, at nær sagt alt brugbart materiel og ammunition, det danske Forsvar ligger inde med 

eller har ligget inde med, for længst er sendt til Ukraine. Vi kunne derfor godt tænke os at 

få at vide, hvordan man tackler situationen? Det er vores programpunkt torsdag den 30. 

november. Til den ende har vi inviteret den ansvarlige for alle disse mange 

materielanskaffelser for af ham at høre om, hvorvidt man overhovedet kan gabe over 

opgaven og om, hvordan man ser situationen udvikle sig. Vi håber, at generalløjtnant Kim 

Jesper Jørgensen, chefen for Forsvarsministeriets Materiel- og Indkøbsstyrelse vil afsløre 

det for os. Men som med det svenske foredrag har vi heller ikke her et endeligt tilsagn. 

Københavns Kreds medlemmer bliver adviseret i god tid, når tiden nærmer sig. 
 

Erling Flebbe 


 

Mærkedage i Københavns Kreds 

Major (R) Ove Møller Kristensen fylder 80 år den 1. oktober 2023. 

Indkaldt til tjeneste ved Sjællandske Livregiment i Slagelse 1963, Hjemsendt 

som løjtnant (R) med rådighedskontrakt. Fortsatte med rådighedstjeneste i adskillige 

funktioner indtil fratrædelse på grund af alder (60 år) som major (R).  
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Major (R) Ove Møller Kristensen 

 

Efter hjemsendelse i 1965 læste Ove til civilingeniør B med eksamen i 1973 og 

derefter ansat i ISC A/S, hvor han fungerede som projektleder på flere markante projekter. 

Blev i 1993 tilknyttet rådgivergruppen for projektering af Øresundsbroen med base i Malmø 

1994-2000. Deltog derefter i opfølgende arbejder vedrørende brobyggeriet hos 

Øresundsbrokonsortiet til 2007 med overgang til efterløn.  

Det varede kort; Ove blev kapret af bygherreorganisationen vedrørende 

etablering af den faste forbindelse mellem Rødby og Puttgarden, Her lykkedes det blandt 

andet at medvirke til opkøb af et stort antal ejendomme på Lolland omkring den fremtidige 

linjeføring. Fratrådte Femern A/S i 2016 

Ove blev medlem af FOUAT i marts 2012 og har her været valgt som revisor i 

Københavns Kreds såvel som i Landsforeningen. 

 


 

Major Sten Krarup fylder 90 år den 21. oktober 2023. 

Sten Krarup, født i Randers 21. oktober 1933, søn af sognepræst Vilhelm Krarup 

(1904-99) og Bodil Marie Langballe (1906-97). Officer i Flyvevåbnet og Hæren 1957-85, 

heraf 10 år ved Forsvarets Lægekorps. Afskediget som major. 
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Major Sten Krarup - tegnet af Erik Werner, 1964 

 

Konsulent i Sundheds- og katastrofeberedskab 1985-2003. Lærer i 

slægtsforskning og slægtshistorie 1992-2003. Oprettet ”Slægtshistorisk Forlag” 1992. 

Forfatter til ”Anholt 1811 – søløjtnanternes angreb” og medforfatter til ”Det militære 

lægevæsen 1935-2013”. Artikler i Krigshistorisk Tidsskrift. 
 

Københavns Kreds ønsker hjerteligt tillykke! 

 

 MIDT- OG VESTSJÆLLANDS KREDS 
 

Formand: Oberstløjtnant Tonni Schumann, Drosselvænget 10, 4060 Kirke Såby  

 5186 1820- : tonni.schumann@gmail.com  
Forretningsfører: Premierløjtnant Peter B. Thomsen, Husrækken 1, 4180 Sorø  

 2966 6318 -  pbt@sorfam.dk 
Kasserer: Premierløjtnant Søren Nør, Falkevej 22, 4261 Dalmose  

 2536 3574 - : falk4261@gmail.com        Bank: Reg.nr. 1551 Konto nr. 351171 3919  

 

 
 

Kære medlemmer 
Her midt i sommervarmen er der igen lidt nyt fra Midt- og Vestsjællands Kreds. 

Sommerudflugten i år blev afholdt søndag den 30. juli, hvor Søren Nør havde 

lavet en aftale med Holbæk Museum om en rundvisning i Holbæk med fokus på 

besættelsen fra 1940-1945.  

 I alt 20 M/K’er var tilmeldt, og vi blev budt velkommen af vores guide, Dorthe 

Fløe, fra Holbæk Museum på den gamle Holbæk Kaserne.  

 Her fik vi beretningen om Holbæk Kaserne og kasernens rolle under 

besættelsen. Som garnisonsby havde Holbæk særstatus, der bevirkede, at garnisonen i 

samarbejdspolitikkens navn fik lov til at fortsætte og, at Holbæk næsten var fri for tyske 

mailto:tonni.schumann@gmail
mailto:pbt@sorfam.dk
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besættelsesstyrker frem til 1943. En egentlig modstandsbevægelse begyndte derfor først 

sent og ikke i så stor skala som i andre byer.  

 

    
Dele af Holbæk Kaserne som den ser ud i dag. Fotos: Tonni Schumann) 

 
Næste stop var Østre Kirkegård syd for kasernen. Her besøgte vi tre gravpladser 

- to tyske og en engelsk. De to tyske gravpladser var for hhv. tyske soldater og tyske civile. 

I alt 57 soldater og 74 civile flygtninge er begravet her. På den engelske gravplads hviler to 

britiske piloter fra et engelsk Halifax-bombefly, der styrtede ned syd for Holbæk 14. februar 

1945 efter at være blevet ramt af en tysk natjager. De fem øvrige besætningsmedlemmer 

overlevede. 

 

    
Gravplads for tyske soldater            Gravsted for engelske piloter  

  
 Efter et par andre ”nedslagpunkter” i Holbæk (Hegnet 7 og Markedspladsen) 

endte vi foran Holbæks gamle rådhus og politistation, hvor vi fik historien om interneringen 

af dansk politi den 19. september 1944. Kl. 11:00 lød luftalarmen, som var tyskernes signal 

til at besætte landets politistationer. Imidlertid var politiet i Holbæk blevet advaret, så da 

tyskerne gik ind på politistationen, mødte de kun politimesteren – resten af styrken var 

forsvundet.  

Herefter kom vi forbi Holbæk Museum, hvor vi bl.a. så et arbejderhjem fra 

besættelsestiden, inden vi – via Ahlgade – endte på havnen. 
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Holbæk gamle rådhus   Holbæk museum 

 
På havnen fik vi historier om jøder, der blev fragtet til Sverige og om 

artilleriskibet ”Niels Iuel”, der den 29. august 1943 stod ud af Holbæk Havn i et forsøg på 

at nå Sverige. Imidlertid blev Niels Iuel angrebet af tyske fly, der anrettede så stor skade 

på skibet, at det måtte sejles på grund syd for Nykøbing Sj. Ligeledes fik vi historien om 

sabotagen mod Dansk Petroleumsaktieselskabs tankanlæg på havnen. Selv om anlægget 

også havde sikret benzin til modstandsbevægelsen brændte 800.000 liter olie, og i flere 

dage var Holbæk Havn indhyllet i røg. 

Her tog vi afsked med vores guide og begav os mod dagens andet højdepunkt 

– frokost på Café Svanen, der ligger tæt ved Holbæk Kaserne. Café Svanens historie kan 

dateres tilbage til 1912, hvor den var tilknyttet Holbæk Kaserne som et rigtigt 

soldaterværtshus med sand på gulvet. 

 

 
Uden mad og drikke……… (Foto: Tonni Schumann) 

 

Her indtog vi et velsmagende stjerneskud med tilhørende drikkelse og gode 

snakke, inden vi tog afsked med hinanden og med Holbæk. 
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Pistolskydningerne i 2023 er i fuld gang. Mandag den 31. juli var vi igen samlet 

på skydebanen ved Sorø for at udvikle og vedligeholde vores skydefærdigheder. I alt 8 

medlemmer dukkede op til en hyggelig skydning på en dansk sommeraften. 

 

   
Stemningsbilleder fra skydningen i Sorø (Fotos: Tonni Schumann) 

 
De sidste skydninger i år foregår mandag den 21. august 18:30- 21:00 i Sorø 

(træning) samt søndag den 3. september kl. 09:00-12:00 (pokalskydningen, som afsluttes 

med fælles frokost). Så kom ud af hullerne og deltag i denne udfordrende, men samtidig 

sociale aktivitet under Jesper Keinckes ledelse. Våben og ammunition stilles til rådighed – 

husk høreværn samt kr. 25. 


 

Næste arrangement er som annonceret et foredrag med pensioneret 

kriminalassistent Finn Holm, der i en årrække har været efterforsker ved Politiets 

Rejsehold. Han kommer til Skovsøgård torsdag den 28. september kl. 19:00 for at fortælle 

om sin tid ved Rejseholdet. Invitation vil tilgå sidst i august. 



 
Nyt medlem 

Midt- og Vestsjællands Kreds vil gerne byde velkommen til kaptajn(R) Jørgen 

Kristian Rasmussen som nyt medlem.  

Han lagde ”hårdt ud” med at deltage i sommerudflugten. Vi håber, at han får 

mange hyggelige stunder i f.m. vores aktiviteter. 
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Kaptajn(R) Jørgen Kristian Rasmussen. 

 

 Jørgen Rasmussen blev sergent i 1993, løjtnant i 1994, premierløjtnant i 1996 

og kaptajn i 2003. Han har senest været stabsofficer i Planlægningsafdelingen i 

Hjemmeværnskommandoen. 

                     Civilt har Jørgen Kristian Rasmussen været beskæftiget som leder i 

boligforenings- og boligselskabsområdet og er nu afdelingsleder i Byggesagsafdelingen i 

Odsherred Kommune. 

Tonni Schumann 

 
Med håbet om en fortsat varm og solrig sommer. 

På gensyn 
Tonni Schumann  

 

     

FYNS KREDS 
Formand: Kaptajnløjtnant Lars Falkenberg, Vestergade 2, 5540 Ullerslev  6535 1042   

 4044 8560 – : larsf42@hotmail.com  

Forretningsfører: Premierløjtnant Evy Krüger, Broholmvej 67, 5672 Broby,  2277 4666- : 

ekok@mail.dk. Bank: Reg.nr. 5875 Konto nr. 6887 860 228 

 
FYNS KREDS’ forårsudflugt 2023 til Pansermuseet i Oksbøl 

Den 25. maj 2023 stod 12 af kredsens medlemmer inkl. pårørende på 

parkeringspladsen ved Hjemmeværnsdistrikt FYN, forventningsfulde og ventede på 

formanden! Han var sent på den, men der er altid en forklaring: Trafikken snød os. Den 

virker hver gang, og der var vistnok tilgivelse i luften. Det var også godt vejr. Høj solskin, 

men en lidt køligt blæsende frisk vind. 

 

mailto:
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12 deltagere! 

 Det var vist det mindste antal, jeg har oplevet til vores udflugter. Men vi var 

ramt af forskellige årsager, der ikke kunne forudses. Sygdom, arbejdstilkald, en begravelse. 

Desuden havde en anden militærforening dagen før været på udflugt samme område. Vi 

har nogle fælles medlemmer, og lur mig, om det ikke har haft indflydelse på 

deltagerantallet. Men som det blev sagt: En god tur er ikke afhængig af deltagerantallet, 

men af dem der er med på turen. 

 

Udsigt til kaffe og rundstykker 

Men vi sad op i de to kleinbusser og kørte til Lillebælt Rasteplads. Der var ikke 

udsigt til Lillebælt, men der var udsigt til den vanlige morgenkaffe/te med rundstykker, 

pålæg, ægte fynsk brunsviger samt en lille én til halsen. Efter tre kvarter gik turen videre. 

 

”Høvlehuset” i Blåvand 

 Vi havde en aftale med et mindre museum, ”Høvlehuset”, ikke så langt fra 
stranden ved Blåvand. Her blev vi venligt modtaget af indehaveren, Ole Bennetsen og hans 
hustru, samt hunden (8 måneder gamle Mio af italiensk afstamning).  Mio var udstyret 
med GPS-tracker i sit halsbånd. Den havde – nok på grund af sin unge alder – endnu ikke 
opfattet ordren ”Bliv hjemme!” som noget, den skulle tage alvorligt. Så den havde været 
smuttet et par gange. Men nu kunne dens lovovertrædelser hurtigt blive opklaret. 
  

 
Interiør fra ”Høvlehuset” 

 

Som optakt til besøget blev vi budt på kaffe. Herligt. Ole fortalte, at museet 

blev åbnet for offentligheden i 2011, mens samlermanien havde gået meget længere 

tilbage. Som så meget andet af den slags var det hele startet ved lidt af en tilfældighed. 

”Det var da skammeligt at smide gammel kulturarv ud, så det vil jeg da gerne have”. Sådan 

fortsatte det gennem årene, og det er ikke slut endnu! Jeg ved ikke, hvor mange gamle 

værktøjer der var, men jeg gætter på flere tusinde. Rent guld. Ole havde helt klart næse 
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for at støve den slags op. Desuden er han og fruen af de fingernemme typer. ”Vi har for 

lidt plads til alt det her. Jamen så bygger vi da bare et hus på godt 100 kvm. i to etager, så 

kan vi lidt igen”. Ole er uddannet tømrer, og det har da helt sikkert været en stor hjælp lige 

i den situation. Der er ingen tvivl om, at det er dybt engagerede mennesker, der i den grad 

brænder for deres projekt. Ud over selve samlingen var det ligegyldigt, hvilket spørgsmål 

der dukkede op. Ole kunne svare på det hele. Kendte til de forskellige anvendelser, uanset 

om det havde med tømrerfaget, skomagerfaget, snedkerfaget, bogbinderfaget, eller hvad 

det nu var. 

Vi havde madpakker med. Dem nød vi i læ for vinden i den lukkede gård, til 

lyden af kanontorden fra Kallesmærsk Hede, hvor der helt tydeligt var gang i 

skydeøvelserne for artilleri eller kampvogne. Det fik vi også at mærke, da vi ville køre videre 

på vores færd over heden, som af samme grund var lukket og spærret af. 

 

Næste besøg var Pansermuseet i Oksbøl 

 

 
 

Efter en kort køretur på et kvarters tid var vi der. Her blev vi modtaget i 

receptionen, hvor nogle af os købte en forfriskende is, en flaske Fanø-rom, eller hvad der 

nu kunne friste. Vi havde bestilt en  guidet tur, og major Bo Hagsten dukkede op som aftalt. 

At gå rundt på egen hånd og læse skilte er nu en gang langt fra den oplevelse, det er at 

blive ledt af et levende menneske med ”rygsækken” fuld af gode historier. Og det var lige, 

hvad Bo var. Han var dybt engageret i oprettelsen af museet og den daglige drift. Jeg tror, 

at han her dagen efter vores besøg stadig kunne ”tegne og fortælle” hvis han havde fået 

lov. Det føg med gode historier, historiske data på både våben, ammunition og køretøjer. 

Ligesom vi kompetent blev indført i begivenheden ”Operation Bøllebank, da danske 

soldater var tæt på at blive nedslagtede af lokale styrker i Bosnien i 1994. En FN-operation, 

der uden dansk snarrådighed, kunne have endt i en katastrofe. Det var en KÆMPE-

oplevelse, men vi måtte sige farvel til Bo, der skulle over til naboen og spise røde pølser 

samt nyde en håndbajer. Det trængte han sikkert til! 
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Tæt på tidsplanen forlod vi museet, sadlede op og satte næsen hjemefter. Vi 

var tilbage i Højstrup en halv time efter planen. Årsag? Lad os bare give trafikken skylden 

endnu en gang. 

                                                                                                            Skribent:  

                                                                                                                         Lars Falkenberg 

                                                                                                                               Kaptajnløjtnant og  

                                                                                                                                      formand for Fyns Kreds  

 

NORDJYSKE KREDS 
Formand: Flyverløjtnant Franz Strehle, Hasserisgade 36, 9000 Aalborg  

 9812 6328 - : franzstrehle@yahoo.dk  
Forretningsfører:  Kaptajn Jørgen Østergaard, J. Berthelsensvej 17 B, 9000 Nørresundby    2073 7477 

: iofjol@gmail.com  

  

Dødsfald 
     Den 5. april 2023 døde major af reserven Frants Gustav Niels Andreas  

Ployart Wetche 83 år gammel. 
 

 
Major Frants Gustav Niels Andreas Ployart Wetche 

 

                  Frants var søn af ejeren af herregården Hvanstrup, som ligger lidt nord for Farsø 

i Himmerland. Frants tog en sproglig studentereksamen på Viborg Katedralskole, hvorefter 

han blev indkaldt til Sjællandske Luftværnsregiment. Efter endt rekrutuddannelse blev han 

sendt på Artilleriets Befalingsmandsskole i Ringsted. Som nyudnævnt sergent søgte han til 

Jyske Luftværnsregiment, som på det tidspunkt befandt sig på Hvorup Kaserne i Aalborg. 

Her var han med til at flytte Jyske Luftværnsregiment til kasernen i Tønder i 1961. 

Jeg begyndte som rekrut 2. juli 1962 på Tønder Kaserne, og her mødte jeg 

sergent Frants Wetche, som en overgang var min stuekommandør. På den tid herskede der 
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streng disciplin i hæren, og vi fik cheftimer i hvor mange ulykker, der ville ramle ned over 

vores hoveder, hvis vi ikke gjorde, som der blev sagt.  

    Vi fandt dog ud af, at sergent Wetche ikke var en rekrutplager, men et 

menneske. Det viste sig bl.a. en gang, vi skulle lære fremrykkemåder i terrænet. Det foregik 

i Soldaterskoven lidt nord for Tønder Kaserne. Frants havde kommanderet os ned i en 

tørlagt grøft, og her skulle vi så mave os fremad med stålhjelm, gevær, pikpak og det hele, 

mens Frants holdt øje med os oppe fra kanten af grøften. På et tidspunkt kom vi frem til et 

område, der var fyldt med brændenælder. En af os spurgte: ”Hr. sergent, vil De virkelig have, 

at vi skal møve os igennem brændenælderne?” ”Hvad fanden ville I gøre, hvis der var krig!” 

”Så ville vi kravle igennem.” ”Nå, OK, kom så herop.” Vi rekrutter satte pris på sergent Frants 

Wetche. For hans skyld var vi klar til at gå gennem ild, vand og brændenælder, hvis det blev 

nødvendigt.  

Senere kom Frants på løjtnantsskole på Artilleriets Befalingsmandsskole, og ved 

hjemsendelsen som premierløjtnant fik han rådighedskontrakt. Her gjorde han bl.a. 

tjeneste ved Sektoroperationscentral Jylland i Karup og ved lavvarslingscentralerne i 

Aarhus, Viborg og Aalborg. Desuden var han medlem af Hjemmeværnet. 

Efter hjemsendelsen uddannede Frants sig til landmand. Han var på 

landbrugsskole og arbejdede også en tid ved flere landbrug i England. I 1970 overtog Frants 

herregården Hvanstrup efter sin far. Han drev den med succes, og i halvfemserne omlagde 

han gården til økologisk drift med en stor besætning af malkekvæg. I 2005 solgte han 

gården til sin ældste søn, Torsten Wetche. 

Frants efterlod sig sin hustru, Ingeborg Wetche, som dog desværre for kort tid 

siden er afgået ved døden kort før sin 80-års fødselsdag. Ægteparret efterlader sig fire børn: 

Torsten, som ejer Hvanstrup, Charlotte, som er brigadegeneral, Jakob, som er 

bygningsingeniør i Tromsø og Gustav, som har sit eget entreprenørfirma 

Det var rart at være sammen med Frants. Han var i besiddelse af lune og var 

altid i godt humør. En kær ven, som efterlader sig et stort savn.  
 

Æret være Frants´ minde! 
 

Preben Bro 
                                                              preben.bro@outlook.dk 
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Dansk Amerikansk Club Gardenparty og besøg på Aalborg Forsvars og Garnisonsmuseum 

 

 
Vi var igen inviteret til gardenparty med mad og drikke, kagemand, øl, vin og 

sodavand og flotte amerikanerbiler af forskellige årgange, underholdning af Flyvestations 

Aalborg Brass Band, gratis adgang til museet, – det var en vellykket formiddag. 

 


Søndag den 20. august - Blokhus 

Vi har lavet programmet om, således at vi mødes på SASON Familie Restaurant, 

Torvet 4, Blokhus. På denne måde har vi tid til at komme til ”stranden”, hvad enten man 

parkerer på stranden eller i Baaken 1. 

 
Program 

11:00 Vi mødes i SASON Familie Restaurant, der serverer hakkebøf eller  

skinkeschnitzel - begge med kartoffelbåde, bearnaise, salat og dressing kr. 

119,00. 

12:30 Flyene lander på stranden. 

13:30  Velkomst v/Niels Hammingsen, direktør Aalborg Lufthavn. 

14:00 Meet & Greet - se flyene tæt på og tal med piloterne. 

16:15 Publikum forlader landingsområdet. 

                     Takeoff. 

Når besigtigelse af flyene er slut, er der fra kl.15:00 eftermiddagskaffe og lidt 

koldt på Baaken 1 i Blokhus. 

 


 

Vikingemarked i Sebbersund Vikingeby, lørdag den 2. og søndag den 3. september                 

Store Ajstrupvej 12d., 9240 Nibe 
 

Kom til Sebbersund og se nutidens vikinger i gamle dragter, som fortæller om 
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vikingetiden, og serverer vikingemad. Alt i alt en Danmarkshistorie - live, så tag børn og 

børnebørn med. 

 

 

 
 


 

Flagdag for Danmarks udsendte tirsdag den 5. september 

Det er samme program som sidste år, men vær rar at checke, om det holder. 

Vi mødes ved Aalborgs Forsvars-og Garnisonsmuseum i god tid. Bilerne kan blive 

stående, indtil bussen kører tilbage efter afslutningen i Europahallen.  

Kl. 09:00-09:30 Afhentning og bustransport ved Soldatens Sten, Skydebanevej  

      22, 9000 Aalborg, og bustransport til Aabybro/Jammerbugt     

      kommune.  
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09:30-11:15 Mindehøjtidelighed i Aabybro.  

11:15-11:45 Bustransport til Mindevæggen på Aalborg Kaserne.  

11:45-12:00 Mindestund ved Mindevæggen inkl. kranselægning.  

12:00-12:30 Bustransport til Soldatens Sten.  

12:30-13:30 Mindestund ved Soldatens Sten inkl. tale ved  

garnisonskommandanten og buketlægning.  

13:15-13:45 Bustransport fra Soldatens Sten til Gammeltorv.  

14:00-14:30 Parade på Gammeltorv.  

14:30-14:50 March til Europahallen v. Aalborg Kongres- og kulturcenter.  

14:50-15:50 Arrangement i Europahallen. Arrangementet indeholder stående  

spisning, hvor Trænregimentet og Aalborg Kommune byder på mad og 

drikke. 


 

Foredrag  

  

 
 Feltpræst Oral Skaw.       

 
Feltpræst Oral Skaw holder foredrag tirsdag den 5. september 2023 kl. 10:00 i 

Sportsvænget 5, 9230 Svenstrup J. Om baggrunden fortæller han: 

Gennem mine snart 20 år som feltpræst i Forsvaret har jeg mødt vigtigheden af, at 

kirken også er til stede, når vi sender soldater af sted til brændpunkter rundt om i verden. 

I mit foredrag vil jeg forsøge at give tilhørerne et lille indblik i mit arbejde, dels når 

jeg er udsendt til internationale missioner som feltpræst, men også et indblik i nogle af de 

problematikker omkring hjemvendte veteraner og udfordringer, som kan vise sig at opstå, 

når man som soldat vender hjem til dagligdagen igen. 
 



Foredrag  

Ruslands invasion af Ukraine har skabt en splittelse i den ortodokse kirke. 

Etableringen af en selvstændig ukrainsk ortodoks kirke har udløst stor vrede i Moskva og 
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blotlagt betydningen af sammenhæng mellem den ortodokse kirke og national identitet.   

Onsdag den 27. september kl. 19:30 på   Thorsens Alle 2, 9000 Aalborg vil professor, 

dr.theol. Peter Lodbjerg ved Aarhus Universitet i et foredrag belyse den interne ortodokse 

konflikt om, hvordan man teologisk og politisk skal forholde sig til den krig, som den 

russiske ortodokse patriark Kyrill af Moskva har kaldt for ”en metafysisk nødvendighed”. 

Foredraget er gratis. 


 

Foredrag 

Striden mellem ortodokse kirker i lyset af Ukrainekrigen, vil blive belyst 

onsdag den 11. oktober kl. 19:30 på Thorsens Alle 2, 9000 Aalborg. 

Cand.mag. Carl Fuglsang-Damgaard kommer og fortæller om sin kendte bedstefar 

Hans Fuglsang-Damgaard, som blev født i Ørsted i Sønderjylland i 1890, dengang området 

var under tysk herredømme. 

Han blev indkaldt som tysk soldat under første verdenskrig og kom med i 

skyttegravskrigen på vestfronten. Senere hen i livet blev han præst og endte som biskop 

over Københavns stift. Her var han under Anden Verdenskrig en vægtig stemme imod 

nazisme og antisemitisme og forfattede bl.a. hyrdebrevet imod forfølgelsen af jøder i 

oktober 1943. 

Foredraget er gratis. 




Foredrag  

Onsdag den 25. oktober 2023 kl.19:30 på Aalborg Kaserne, Auditoriet, Nr. Uttrup, 

9400 Nørresundby står den tidligere urobetjent Flemming Slot Andersen frem og fortæller 

sin beretning om, hvad der skete under de voldsomme gadekampe på Nørrebro i 1993, 

hvor dansk politi skød mod demonstranterne, om årene i Uropatruljen i København, om 

tiden ved politiet i Aalborg, og om begyndelsen og slutningen som politimand. 
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Tilmelding på bittenrand46@gmail inden den 1. oktober med oplysning om 

fødselsdato - ikke CPR.NR - (for adgang til kasernen). 

Foredraget koster kr. 50,00 incl. øl/vand, betales på reg.nr. 9314 konto nr. 

1935819225. 

Ha’ en god sensommer  

Franz Strehle 

 

 

EPILOG 
 

”Sikkerhedskonferencen i München er stor og interessant, men der er noget, 

jeg finder problematisk – og det gælder for både amerikanere og europæere. De ser verden 

i post-koldkrigs-termer. Alt, hvad de basalt set prøver at forklare, har referencer tilbage til 

Den Kolde Krig. Jeg er ikke sikker på, at det gælder for de andre dele af verden.  

For eksempel sagde en tyrkisk minister for nylig: Den Kolde Krig er ovre. Anden 

Verdenskrig er ovre, men Første Verdenskrig er endnu ikke slut.  

Det er et synspunkt, man møder i flere lande. Det er arven fra Første 

Verdenskrig, herunder opløsningen af de store europæiske imperier, der skaber deres 

verdensbillede.” 

Ivan Krastev (f. 1965) 
                                                                                                                                                   Bulgarsk politolog 

 

NYTTIGE LINKS 

 

Forsvarsministeriet: https://www.fmn.dk/da/ 

Forsvarskommandoen:  

https://www.forsvaret.dk/da/organisation/forsvarskommandoen/ 

Magasinet Honnør: https://www.forsvaret.dk/da/publikationer/honnoer/      

Folk og Sikkerhed: https://folkogsikkerhed.dk/ 

Dansk Institut for Internationale Studier: https://www.diis.dk/ 

OLFI - nyhedsmedie, som dækker dansk forsvars- og sikkerhedspolitik: https://olfi.dk/om-

olfi/ 

 

 

 

 

mailto:bittenrand46@gmail
https://www.fmn.dk/da/
https://www.forsvaret.dk/da/organisation/forsvarskommandoen/
https://www.forsvaret.dk/da/publikationer/honnoer/
https://folkogsikkerhed.dk/
https://www.diis.dk/
https://olfi.dk/om-olfi/
https://olfi.dk/om-olfi/
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Indlevering af artikler til og udsendelse af MEDDELELSER  
  DEADLINE  UDSENDELSE  

MEDDELELSER Nr. 252 (November-december 2023) 01 OKT 2023 15 OKT 2023 

MEDDELELSER Nr. 253 (Januar-Februar 2024) 01 DEC 2023 15 DEC 2023 

MEDDELELSER Nr. 254 (Marts-April 2024) 01 FEB 2024 15 FEB 2024 

MEDDELELSER Nr. 255 (Maj-juni 2024) 01 APR 2023 15 APR 2024 

 

OVERBLIK – FOUAT’S KALENDER  

Hvad  Hvem  Hvor  Hvornår  

Pistolskydning Midt- og Vestsjællands K. Søskoven, Sorø 07 AUG 2023 – 18:30 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg Skyttecenter 15 AUG 2023 – 09:00 

Blokhus Fly-in Nordjyske Kreds SASON Restaurant, 
Blokhus 

20 AUG 2023 – 11:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsjællands K. Søskoven, Sorø 21 AUG 2023 – 18:30 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg Skyttecenter 22 AUG 2023 – 09:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsjællands K. Søskoven, Sorø 03 SEP 2023 – 09:00 

Flagdag Nordjyske Kreds Aalborg Forsvars- og 
Ganisonsmuseum 

05 SEP 2023 – 09:00 

Foredrag Nordjyske Kreds Sportsvænget 5, 
Svenstrup J 

05 SEP 2023 – 10:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg Skyttecenter 19 SEP 2023 – 09:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg Skyttecenter 26 SEP 2023 – 09:00 

Foredrag Nordjyske Kreds Thorsens Alle 2, Aalborg 27 SEP 2023 – 19:30 

Foredrag Midt- og Vestsjællands K. Skovsøgård 28 SEP 2023 – 19:00 

Foredrag Nordjyske Kreds Thorsens Alle 2, Aalborg 11 OKT 2023 – 19:30 

Foredrag Københavns Kreds Kastellet 12 OKT 2023 – 19:00 

Foredrag Nordjyske Kreds Aalborg Kaserne, Nr. 
Uttrup 

25 OKT 2023 – 19:30 

Foredrag Københavns Kreds Kastellet 26 OKT 2023 – 19:00 

Foredrag Københavns Kreds Kastellet 16 NOV 2023 - 19:00 

Foredrag Københavns Kreds Kastellet 30 NOV 2023 – 19:00 

    

 

 

                  
Redaktionen afsluttet den 6. august 2023 


